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Výklad pravidel basketbalu ( Valdu Suurkask) 
 
1. Družstvo A má kontrolu míče na své zadní polovině a zbývá 18 sekund do konce útoku. 
A5 se snaží přihrát míč spoluhráči A3, který je již na přední polovině. Od obránce B4, 
který stojí také na přední polovině družstva A, se odrazí míč ( ne kontrola míče ) zpět k 
hráči A5, který opět získá míč v zadní polovině družstva A, zbývá ještě 16 sekund na 
dokončení útoku.   
 
 
Otázka: Má družstvo A opět nových 8 sekund na přejití s míčem na svou přední polovinu?  
 
Pravidlo 28.2.1: Získá-li hráč kontrolu živého míče v zadní části hřiště, musí jeho družstvo 
během 8 vteřin zahrát míč do své přední části hřiště. 
 
Odpověď: Míč se dostal na přední polovinu v momentě, kdy se ho dotkl hráč B4. 
Družstvo A má nových 8 sekund na přejití s míčem do přední poloviny. 
 
2. Během druhého trestného hodu, střelec má přední nohu poblíž čáry trestného hodu a 
zadní nohu půl metru za jeho přední. Skáče směrem ke koši a získává míč. Míč prochází 
košem a střelec dopadne do vymezeného území.  
 
Je to přestupek? 
 
Odpověď: Tato akce není proti pravidlům. Jestliže míč propadá košem před tím,než 
střelec dopadá do vymezeného území, koš platí ( není to ale fyzicky možné ). Jestliže 
střelec dopadá na podlahu před tím, než se míč dotkne obroučky, je to přestupek a koš 
neplatí. 
 
3. Tým A má míč pod kontrolou a pokouší se o střelu z pole po 20 sekundách. Míč se 
nedotkl obroučky, ale měřič 24 sekund je přesvědčen, že míč se obroučky dotkl a přepnul 
na nových 24 sekund. Po 8 sekundách později, komisař a měřič 24 sekund zjistili, že 
rozhodnutí nebylo správné. Upozornili rozhodčí a informovali je, že posledních 8 sekund 
bylo měřeno omylem. 
 
Jaké je správné řešení? Bude přiznán míč ze strany soupeři kvůli porušení pravidla 24 
sekund? 
 
Odpověď: Přestupek 24 sekund.Hodiny hry musí být upraveny ( 4 sekundy zpět ). Hra 
bude znovu zahájena vhazováním za čarou družstvem, které se nedopustilo přestupku, 
tzn. družstvem B. 
 
 
4. Družstvo A má kontrolu míče 5 sekund ve své zadní polovině, když poté je míč zahrán 
protihráčem B4 do zámezí. Míč je přiznán družstvu A. Hráč A4 vhazuje míč spoluhráči 
A6, který je na hřišti. Míč byl pouze tečován hráčem A6. Míč se dotýkal podlahy několik 
sekund, poté hráč A6 získal míč pod kontrolu. Má se 8 sekund ( 24 sekund ) počítat až od 
doby, kdy hráč A6 má míč pod kontrolou. 
 
Odpověď: ANO,začne se počítat, když A6 bude mít míč pod kontrolou (čl. 28.2.1 a čl. 
29.1.1) 
 



5. Hráči A4 byly odpískány kroky, okamžitě poté hráč B5 fauluje hráče A5. Je to třetí 
chyba hráče a pátá chyba družstva B v dané čtvrtině. Bude družstvo A vhazovat ze 
zázemí? 
 
Odpověď: Je to speciální situace. Trestem za obě porušení pravidel je vhazování ze 
zázemí (také i za 5. faul družstva B, tento faul v tomto případě není potrestán 2 trestnými 
hody). Po zrušení stejných trestů nastává situace rozskoku. Jestliže šipka ukazuje do 
směru pro útok družstva A, dohrává se staré údobí 24 sekund.  
 
6. Hráč A4 střílí na koš z pole. Když je míč ve vzduchu, zazní signál 24 sekund. Po tomto 
signálu, kdy míč je stále ve vzduchu, B4 způsobí nesportovní faul na hráče A4. Míč mine 
obroučku. Co bude následovat? 
 
Není možné se řídit článkem 42.1 pravidel basketbalu (zvláštní situace). Pouze 
potrestáme nesportovní faul. 
 
7. Je vstřelený koš. Obránce sebral míč ze síťky a držel míč, stále byl na hřišti. Na jeho 
cestě směrem do zázemí, ukročil do strany a blokoval soupeře, který právě skóroval. 
Hráčovi, držícímu  míč, který byl stále ještě na hřišti, byla odpískána osobní chyba. Je to 
5. chyba družstva ve čtvrtině. Budou se vhazovat 2 trestné hody? 
 
Odpověď: NE. Družstvo je oprávněno vhazovat z pod koše ze zázemí,nelze použít trest 
za 5 chyb družstva ( čl. 41.2.2 ). Hra začne vhazováním z pod koše za koncovou čarou 
družstvem, které vstřelilo koš. 
 
8. Během posledních 2 minut 4. čtvrtiny nebo každého prodloužení, lze přiznat 
oddechový čas mimo jiné: 
- družstvu, které obdrželo koš ze hry 
Pokud mělo družstvo míč pod kontrolou na své zadní polovině, následné vhazování po 
oddechovém čase, bude provedeno na prodloužené středové čáře naproti stolku 
pomocných rozhodčích. 
 
Co nastane, když neskórující družstvo žádá oddechový čas po úspěšném posledním nebo 
jediném trestném hodu? Je to stejná situace jako "udělení držení míče na zadní polovině" 
( viz výše), což znamená, že vhazování bude provedeno na prodloužené středové čáře 
naproti stolku pomocných rozhodčích? 
 
Odpověď: Obdobný postup nastane po úspěšném posledním nebo jediném trestném 
hodu stejně jako po koši ze hry. 
 
9. Střela hráče A4 na koš z dvoubodového území je ovlivněna ve směřování ke koši, 
rozhodčí zapíská toto porušení pravidel, dva body jsou uznány hráči A4. V tomto 
okamžiku je míč mrtvý a hodiny hry stojí. (Není to situace posledních 2 minut utkání). 
Může se nyní střídat? 
 
Odpověď: ANO, platí pro obě družstva.   
 
 
10. Zajímavá situace nastane několikrát během sezóny. Družstvo A má kontrolu míče na 
přední polovině, nastane náhodná ztráta míče (soupeř se nedotkl míče) a míč se odrazil 



od podlahy na zadní polovině družstva A, hráč A5 okamžitě chytí míč opět ve své přední 
polovině, je to přestupek? 
 
Odpověď: Je to přestupek - zahrání míče do zadní části hřiště. Míč se dotkl podlahy na 
zadní polovině.(čl. 30.1.1). 
 
 
11. Jestliže žádost o oddechový čas nebo střídání je podána poté, co je míč dán k dispozici 
hráči pro provedení jediného trestného hodu, pak je obojí povoleno pro obě družstva, 
jestliže trestný hod je úspěšný. 
 
Otázka: Jestliže družstvo A střílí trestný hod a ten je úspěšný, může být střídán - pouze 
tento hráč  

- nebo po jednom hráči u obou družstev  
         - nebo i více hráčů obou družstev? 
 
Odpověď: Jakýkoli počet hráčů u obou družstev může být vystřídán, ale pouze po 
posledním nebo jediném trestném hodu, pokud míč nezůstává živý (kdykoli, když je míč 
mrtvý- trestný hod je úspěšný, je odpískán přestupek nebo faul).   
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